A magánhangzók, mássalhangzók rendszere és a helyesírási
alapelvei
I.) A magánhangzók
1.
Magánhangzók csoportosítása
a,) A kiejtés időtartama szerint:
-hosszú (pl.: ó) -rövid (pl.: o) b.) A nyelv vízszintes mozgása alapján:
· magas (elöl képzett)
· mély (hátul képzett)
pl.: magas: e; é; i; ö; ő; ü; ű
mély: a; á; o; ó; u; ú
c.) A nyelv függőleges mozgása szerint: -felső (pl.: u;ú;ü; ű)
· középső (pl: é; ö; ő; o; ó)

· alsó (pl.: a; e „legalsó: á")
d.) Az ajak működése szerint:
· ajakkerekítéses (pl: a; o; ó; ü; ű; ö; ő, u; ú)

· ajak réses (pl.: á; i; í; e)
A magyarban a magánhangzóknak szótagalkotó helyük van.
A nyelvünknek azt az ősi sajátságát, hogy a szavakban a magánhangzók
szabályosan rendeződnek, hangrendnek nevezzük.
2.
Szavak hangrend szerinti csoportosítása:
· magas (pl.: kilenc; este; fehér)
· mély (pl.: anya; álom; falu)
· vegyes (pl.: fiú, leány; béka; ifjú)
Illeszkedés törvénye: A hangrend törvényének kiterjesztése a toldalékra.
Lényege, hogy magas hangrendű szóhoz magas   magánhangzót, mély hangrendű szóhoz mély magánhangzót tartalmazó toldalék járul. (pl.: ekéje; kapája)
II.) A mássalhangzók
A mássalhangzó képzésekor a tüdőből kiáramló levegő a szájüregben vagy gégefőben akadályba ütközik.
1. Mássalhangzók csoportosítása
a;) Kiejtés időtartama szerint
· rövid (pl.: sz.)
· hosszú (pl.; ssz)
b;) Hangalak működése szerint
A hangszalagok rezgésekor zöngés mássalhangzót képezünk, rezgésük nélkül pedig zöngétlent
· zöngés (pl.: b; d, g; dzs; gy; v; z, m; n; ny; 1; r; j)
· zöngétlen (pl.: p; t; k; c; cs; ty; f; sz; h)
Közöttük vannak olyanok, amelyek a képzés helye és az akadály minősége szempontjából megegyeznek, csak zöngésben térnek el egymástól. Az ilyen mássalhangzókat zöngés-zöngétlen hangpárnak nevezzük, (pl..: b-p; d-t; g-k; v-f; z-sz; zs-s, dz-c; dzs-cs; gy-ty)
c;) Az akadály hely szerint
A gégefőböl a levegő a szájüregbe kerül, ahol akadályba ütközik. Az akadályt mindig két-két, egymással szemben álló hangképző szervünk alkotja.
· Foghangok (pl.: d; t; n)
· Ajakhangok (pl.: b; p; m)
· Szájpadláshangok (pl.: 1)
..    . .
-ínyhangok (pl.: gy; ty)
· Gégehangok (egyetlen egy: h)
d;) Képzés módja szerint
· zárhangok (pl.: r)
· réshangok (pl.: s)
· zár-rés-hangok (pl.: c)
· orrhangok (pl.: m; n; ny)
· oldalsóhangok (egyetlen ilyen hangunk: 1)
· pergő-hangok (pl.: r)
III.) Helyesírási alapelvek
1.
Hasonulás
A hasonulás során két egymás mellé kerülő mássalhangzó közül az egyik oly módon változtatja meg a másikat, hogy helyette új fonéma keletkezik. A hasonulás lehet részlege és teljes.
Részleges hasonulás:
Két egymás mellé kerülő mássalhangzó közül az egyik valamilyen vonatkozásban hasonlóvá válik a másikhoz. írásban nem jelöljük a;) Zöngésség szerint
-
zöngéssé válás
(pl.: vasgolyó-vazsgolyó; juhászbojtár-juházbojtár)
-
zöngétlenedés
(pl.:dobtam-doptam; hívtam-híftam)
b;) Képzés helye szerint
Képzése során az n hang változik meg az utána következő, két ajakkal
képzett mássalhangzó hatására m lesz belőle.
(pl.: színpad-szímpad; azonbam-azomban)
Teljes Hasonulás
Két egymásmellé kerülő mássalhangzó közül egyik minden vonatkozásban (azaz teljesen) azonossá válik a másikkal a;) Jelöletlen
(pl., utca-ucca) b;) írásban jelölt (pl; képpel-képvel)
2.
Összeolvadás
Két egymást mellé kerülő mássalhangzó a kiejtésben, egy mindkettőtől
különböző hanggá olvad össze.
(pl.: tetszik-tetccik; barátság-baráccság)
3.
Rövidülés
Egy hosszú mássalhangzó mellé kerülő rövid mássalhangzó hatására a kiejtésben megrövidül. (pl: otthon; hallgat; jobbra)
4.
Mássalhangzó Kiesés
Három egymásmellé kerülő mássalhangzók közül a középsőt nem ejtjük. (p.: ijesztget)
5.
Nyúlás
Két magánhangzó között rövid mássalhangzót hosszan ejtjük. (pl.: kisebb)
